
Zápis ze 14. jednání komise životního prostředí ze dne 6.12.2021. 
Zasedací místní městského úřadu Červený Kostelec. 
Jednání bylo zahájeno v 16 hodin. 
 
Zúčastnění členové: Tomáš Matyska – předseda komise, Mgr. Petr Kafka, Richard Kosinka, Ing. Jan Staněk, Ing. 

Hana Škodová 

Omluvili se:   Jiří Duroň, Vladislav Kmoch,  Petr Pacák,  
Nezúčastnění členové: Adam Čepelka, Pavel Plíštil, Antonín Šlechta 

Tajemník komise:   Štěpán Křeček 

Pověřený člen rady:  Jiří Regner 
 
Pozvánka a podklady pro jednání komise byly odeslány pod č.j.: 07291/2021/VYST ze dne 19.11.2021. 
 
1. Zahájení a program jednání komise. 
Jednání komise není přítomna nadpoloviční většina členů komise. Komise není usnášeníschopná. Přesto jednání 
komise proběhlo. 
Program jednání: 

1. Zahájení a program jednání komise. 
2. Kontrola plnění zadaných úkolů RM a kontrola usnesení z minulých jednání komise. 
3. Záměry na kácení městských dřevin. 
4. Návrh nových výsadeb ve volné krajině Červeného Kostelce. 
5. Ochrana ovzduší v Červeném Kostelci – časový plán opatření (akční plán) ke snížení 
znečištění ovzduší z lokálních topenišť v rámci Programu zlepšování kvality ovzduší zóna Severovýchod 
– CZ05. 
6. Odpadové hospodářství města. 
7. Různé. 

  

2. Kontrola plnění zadaných úkolů RM a kontrola usnesení z minulých jednání komise. 
Předchozí jednání komise životního prostředí proběhlo 4.10.2021. 
 
3. Záměry na kácení městských dřevin. 
I. Pracovní skupině komise životního prostředí zabývající se záměry týkající se veřejné zeleně města Červený Kostelec byl 
předložen záměr na skácení jedné dřeviny druhu vrba jíva rostoucí na veřejném prostranství v ulici Gen. Kratochvíla v 
blízkosti vodárenského vrtu V-16 na městském pozemku parc. č. 941/1 v katastrálním území Červený Kostelec. Záměr 
kácení je předkládám z podnětu pana Januše ze dne 8.11.2021. Jedná se o vícekmenou dřevinu - viz foto. Větvení je 
přízemní. Do úžlabí kosterních větví koruny zatéká dešťová voda. Je zde podezření na výskyt infekce báze kmene a 
dřevokazných hub. Dřevina byla posouzena v rámci Komplexního posouzení dřevin na území města 
(www.stromypodkontrolou.cz ) a je součástí pasportu zeleně města. Jedná se o dřevinu č. 32. 
 
Pracovní skupina komise životního prostředí doporučuje  ke skácení, nebo radikálnímu zmlazení (nutno posoudit při 
samotném kácení) posuzovanou vrbu jívu rostoucí na veřejném prostranství v ulici Gen. Kratochvíla v blízkosti 
vodárenského vrtu V-16 na městském pozemku parc. č. 941/1 v katastrálním území Červený Kostelec pro její celkově 
výrazně zhoršenou vitalitu. Pokud dojde ke skácení stromu na pařez, doporučuje nechat tento strom opět  z pařezu  znovu 
obrůst - v době kvetení je významnou první pastvou pro včely a pokud parcela č. 941/1 nebude využívána jinak, může tento 
strom dále prosperovat. Protože se ve dřevě posuzované dřeviny vyskytují vzácnější druhy tesaříka, dále doporučuje silnější 
větve nechat k zetlení. Místo uložení větví vytipuje komise na prosincovém zasedání. 
 
Vyjádření pana Duroně 
Samozřejmě ano, pokácet. 
 
Vyjádření Ing. Škodové: 
Byla jsem se na ní podívat a bylo by škoda ji celou pokácet, dali by se ořezat suché větve a případně udělat symetrizační řez 
kvůli stabilitě. Ale je to jedna z prvních dřevin jako potrava pro včely a tak by mohlo být dobré ji na místě zachovat. 
 
Komise životního prostředí doporučuje uložit větve vrby jívy s výskytem tesaříka do lesa Občina. 
 
II. Pracovní skupině komise životního prostředí zabývající se záměry týkající se veřejné zeleně města Červený Kostelec, byl 
předložen záměr na skácení tří dřevin druhu jasan ztepilý tvořící stromořadí Lipky lemující komunikaci ulice Lipky v blízkosti 
kopce "Čerťák" na městském pozemku parc. č. 1190 v katastrálním území Červený Kostelec. Záměr kácení je předkládám z 
podnětu paní Terezie Staňkové a Ing. Jana Staňka ze dne 13.10.2021 a ze dne 18.11.2021 kvůli záměru stavby rodinného 
domu a zřízení sjezdu na komunikaci na sousedním pozemku parc. č. 993/2 v katastrálním území Červený Kostelec. Dřeviny 
byly posouzeny v rámci Komplexního posouzení dřevin na území města (www.stromypodkontrolou.cz ) a jsou součástí 



pasportu zeleně města. Jedná se o dřeviny č. 28, 29 a 30. Jedná se o dřevinu třetí, čtvrtou a pátou v pořadí stromořadí od 
nejbližšího stávajícího rodinného domu č.p. 960. 
 
Pracovní skupina komise životního prostředí doporučuje  ke skácení dřevinu č. 29 jasan ztepilý na městském pozemku parc. 
č. 1190 v katastrálním území Červený Kostelec, který je překážkou ve zřízení sjezdu na komunikaci na sousedním pozemku 
parc. č. 993/2 v katastrálním území Červený Kostelec v majetku manželů Ing.Jana a Terezie Staňkových. Jasany ztepilé 
č.28 a č.30 vzhledem k tomu, že tvoří součást aleje uvozující místní komunikaci, a která je hodnocená jako významný 
krajinný prvek ke skácení nedoporučuje. Posuzované dřeviny jsou arboristicky ošetřené a jejich zdravotní stav je 
stabilizovaný, odpovídající stáří stromů. 
   
Komise životního prostředí se záměr na kácení jasanů zabývala delší dobu. Souhlasí se stanoviskem pracovní skupiny. Dále 
doporučuje řešit dopravní situaci na místní komunikaci ulice Lipky snížením maximální povolené rychlosti na 30 km/hod..  
 
4. Návrh nových výsadeb ve volné krajině Červeného Kostelce. 
Komise životního prostředí delší dobu diskutovala možnosti realizace dalších výsadeb ve volné krajině Červeného Kostelce. 
Výsadbový materiál a sazenice dřevin jsou připraveny v městském zahradnictví. Komise životního prostředí děkuje RM za 
finanční příspěvek z rezervy RM na pořízení sazenic a výsadbového materiálu. Bohužel během podzimu 2021 se nepodařilo 
realizovat novou výsadbu ovocných dřevin v Olešnici v blízkosti komunikace - les Občina - TESMEN na městském pozemku 
parc. č. 2239 v katastrálním území Olešnice u Červeného Kostelce. V rámci bezprostřední přípravy plánované výsadby 
dřevin komisí životního prostředí na podzim v lokalitě u místní komunikace v Olešnici - Krčmařík - truhlářství Tesmen jsme 
prověřovali právní aspekty možnosti provedení výsadby. Uvedený pozemek, na kterém byla výsadba komisí plánována, 
který bezprostředně sousedí s místní komunikací, je tzv. pomocný silniční pozemek uvedené komunikace. Jedná se tedy o 
součást silničního pozemku podle zvláštního zákona. Nová výsadba by byla tedy tzv. silniční vegetací. Pro výsadbu silniční 
vegetace je nutné postupovat v souladu s příslušnými normami, které mimo jiné stanoví určité odstupy od krajnice vozovky 
komunikace. Odstup kmene od komunikace nově sázených stromů musí být větší než 4,5 m od komunikace. Vzhledem k 
tomu, že městský pozemek, na který chce komise životního prostředí vysazovat nové stromky, je v šířce od 2 do 4 m, tak 
není možnost na uvedeném pozemku výsadbu provést. Komise navrhuje městu provést aktualizace pasportu veřejných 
komunikací v majetku a správě města, v rámci které by uvedený pozemek parc. č. 2239 katastrálním území Červený 
Kostelec nebyl pomocným silničním pozemkem. 
 
Článek připravený Ing. Škodovou pro listopadové číslo zpravodaje nebyl zveřejněn. Děkujeme Ing. Škodové za jeho 
přípravu. 
 
Část pořízeného výsadbového materiálu a sazenice stromků byli použity na dosadbu v lokalitách Horní Kostelec - Končinský 
kopec a v Horní Kostelec - u rybníka Janouch. Díky všem, kteří se výsadeb zúčastnili. Bohužel účast členů komise na 
výsadbě stromků byla velmi malá. 
 
Komise dále děkuje Městskému kulturnímu středisku za poskytnutí financí v částce 6.000,- Kč pro výsadbu nových dřevin 
v Červeném Kostelci. Tyto peníze jsou sponzorským darem získaným v rámci Mezinárodního folklorního festivalu Červený 
Kostelec 2021. 
 
Dále se na komisi hovořilo o možnostech realizace další výsadby dřevin ve volné krajině Červeného Kostelce na jaře 2022. 
V lokalitě Horní Kostelec ve směru ke Končinám bude ještě výsadba upravena podle požadavku pana Jana Řezníčka (tel.: 
728 432 157), vlastníka jednoho ze sousedních pozemků, a připraven návrh na výsadbu dřevin v další části směrem ke 
Končinám. 
 
5. Ochrana ovzduší v Červeném Kostelci – časový plán opatření (akční plán) ke snížení znečištění ovzduší 
z lokálních topenišť v rámci Programu zlepšování kvality ovzduší zóna Severovýchod – CZ05. 
Komise životního prostředí projednala program zlepšování kvality ovzduší zóny Severovýchod – CZ05: Aktualizace 2020.  V 
rámci uvedeného Programu zlepšování kvality ovzduší zóna Severovýchod - CZ05 se území města Červený Kostelec 
nachází v oblasti, kde dochází k překračování imisních limitů pro benzoapyren, který představuje vážné ohrožení pro lidské 
zdraví. Jeho zdrojem jsou převážně lokální topeniště. Z tohoto důvodu zákon o ochraně ovzduší (§ 9 odst. 4 zákona č. 
201/2012 Sb.) ukládá obcím stanovit opatření ke snížení znečištění ovzduší z lokálních topenišť. Jedná se o tato opatření: 
Účinná kontrola plnění požadavků kladených na provozovatele spalovacích stacionárních zdrojů.  
Osvěta.  
Finanční podpora (dotace, půjčky).  
Město k plnění uvedených opatření má povinnost do 1 roku od vyhlášení Programu zlepšování kvality ovzduší zóna 
Severovýchod - CZ05 (do 27.1.2022) vypracovat časový plán provádění opatření (akční plán). 
 
Akční plán v současné době připravuje pan Křeček ve spolupráci s Městským úřadem Náchod, odborem životního prostředí 
(Ing. Žouželková). Akční plán bude předložen k projednání do ZM na 24.2.2022.  
 
 



6. Odpadové hospodářství města. 
Členové komise životního prostředí byli seznámeni s novinkami v odpadovém hospodářství města od roku 2022. Komise 
byla seznámena s nově zřízeným Zákaznickým portálem Marius Pedersen Group, který by měl zlepšit komunikaci mezi 
městem a svozovou společností, co se týká smluvní dokumentace, přehledu o provádění svozů, evidence odpadů a 
fakturace. 
Dále komise byla informována o novinkách souvisejících s přechodem na nový zákon o odpadech a zákon o výrobcích 
s ukončenou životností, jako je nový software pro vedení průběžné evidence odpadů na sběrném dvoře odpadů, evidence 
školního sběru odpadů, a nově upravená smluvní dokumentace týkající se zpětného odběru použitých výrobků (např. 
elektrozařízení, pneumatiky, baterie). 
 
7. Různé. 
Komise životního prostředí opětovně navrhuje realizovat v Červeném Kostelci v centru města na veřejných travnatých 
plochách tzv. květnaté louky. Jedná se o části travní plochy, které se „divoce“ (skoro bez nutnosti pravidelného sečení) 
nechají růst. Tyto plochy je nutné ale předem připravit (opatřit dobrou zeminou, provést srovnání a celkovou úpravu terénu a 
provést výsev lučních bylin a květin). Pro realizaci těchto ploch komise požaduje do rozpočtu města pro rok 2022 připravit 
vhodnou finanční částku. Je vhodné vytipovat vhodné lokality. Komise životního prostředí doporučuje prostor mezi radnicí a 
autobusovým nádražím, prostor travní plochy v blízkosti křižovatky ulic Jiráskova a Lánská „U žida“, travní plochy v blízkosti 
ulice U Kaštánku, Smetanovy sady. Toto je vhodné řešit ve spolupráci s odborem rozvoje města a městským architektem. 
Na realizaci lze získat finanční příspěvky z různých dotačních titulů. Nejenže dojde ke zvýšení biodiverzity travních ploch 
v centru města a ke zlepšení vodní bilance daného místa, ale také dojde ke zmenšení travních ploch v centru města, které je 
nutné pravidelně síct. Jedná se o plochy prakticky bez údržby ze strany města (max. s roční frekvencí sečení). 
 
Komise navrhuje provést aktualizaci Strategie rozvoje zeleně města Červený Kostelec zpracovanou Svazkem obcím "ÚPA" 
v letech 2018-2019. Komise dále navrhuje plánovat přípravu a realizaci investičních akcí města i podle tohoto strategického 
dokumentu. 
 
Jednání bylo ukončeno v 18:40 hodin. 
 
Příští jednání komise životního prostředí se uskuteční v březnu 2022 nebo v případě potřeby podle aktuální epidemiologické 
situace.  
Zapsal dne 15.12.2021 Štěpán Křeček, tajemník komise 

Ověřil: Tomáš Matyska, předseda komise 


